




















 
Styrsö Vägförening 

 
KALLELSE TILL ORDINARIE FÖRENINGSSTÄMMA 

 
Tid: Lördag den 23 mars 2024, kl. 11.00-13.00 
Plats: Styrsö BK’s lokaler 
 
 
Som fastighetsägare på Styrsö är du alltid medlem i föreningen, har rätt att vara med och påverka men har 
också skyldighet att vara med och dela förvaltningskostnaden av vägnätet. 
 
Stämman innehåller sedvanliga årsmötesförhandlingar 
 
Med denna kallelse följer verksamhetsberättelse, årsredovisning för 2023, förslag till inkomst- och utgiftsstat 
2024, valberedningens förslag till val av styrelse och revisorer. 
 
Av särskilt intresse är ändrat beslut från Skatterättsnämnden att vi inte längre skall redovisa moms. 
 
FÖRSLAG TILL DAGORDNING 
 
1. Föreningsstämmans öppnande  
2. Val av funktionärer för Föreningsstämman 

a) Ordförande 
b) Sekreterare 
c) Två protokolljusterare tillika rösträknare/justeringspersoner 

3. Godkännande av kallelsen 
4. Godkännande av dagordning 
5. Styrelsens verksamhetsberättelse och årsredovisning 
6. Revisorernas berättelse 
7. Fråga om ansvarsfrihet för styrelse och kassör 
8. Motioner från medlemmar 
9. Framställningar från styrelsen 
10. Val av ordförande för 1 år 
11. a) Val av övriga ordinarie ledamöter 

b) Val av revisorer/revisorssuppleant 
10. Ersättning till styrelsen och revisorerna 
11. Momshantering för föreningen ändras återigen, vad innebär det? 
12. Styrelsens förslag till debiteringslängd med indexuppräknad uttaxering per andelstal 
13. Styrelsens förslag till inkomst- och utgiftsstat 2024 
14. Underhållsplan för 2024 
15. Val av valberedning 
16. Övriga frågor 
17. Föreningsstämmans avslutning 
 
OBS! Vid extra föreningsstämma 2001-09-29 beslutades att ”i kallelse till medlemsmöten måste klart framgå 
att närvaro krävs för att avge röst utöver den rätt till en ombudsröst som stadgarna anger” 
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STYRSÖ VÄGFÖRENING, SVF, VERKSAMHETSBERÄTTELSE FÖR ÅR 2023 
 
Styrelsen har under verksamhetsåret 2023 utgjorts av: 
Gustaf Asplund ordförande  Rosita Kjellberg  kassör 
Alex Hirschi  sekreterare  Karl-Johan Löfqvist vägfogde (anläggningsansvarig) 
Magnus Andreasson ledamot  Per Wedel  ledamot 
Maria Cedmert ledamot 
Revisorer: Jonas Hellström, Reidun Larsson, Ulla-Mejt Berniaud (suppleant) 
 
Styrelsearbetet 
Styrelsen har under verksamhetsåret 2023 haft nio ordinarie styrelsemöten med den nyvalda styrelsen. 
Mötenas innehåll och beslut har, förutom i styrelse-protokoll, redovisats i form av bloggen Ordföranden har 
Ordet, tillgänglig på vägföreningens hemsida, www.styrsovag.se, och på Styrsö i Samverkans FB-grupp. 
Styrelsen har också haft två arbetsmöten för utskick av kallelser och fakturor. 
 
Vägföreningen har under 2023 bl a genomfört följande underhållsarbeten: Asfaltering av Bagarns Väg, delar 
av Styrsö Tången Väg, Hansebräckavägen, Dammkärrsvägen, Kolkärrsvägen, Styrsö Hamnväg, Nedre 
Hövik, Lilla Byvägen samt Skäretvägen. 29 vägbrunnar har bytts ut. Uppdraget vad beträffar ansvaret för 
vinterväghållning, sopning samt dikesslåtter har utförts inom de ekonomiska ramar som avtalet med 
kommunen medger. P g a väderleken var vinterväghållningsarbetet även detta år inte särskilt omfångsrikt, 
även om det inte berör de fasta månadskostnaderna, mellan 15 nov och 15 apr. Under året har nu också 
vägmålningen, totalt 541m genomförts.  
 
Ett nytt avtal har förhandlats fram med Steens T&E gällande vinterväghållningen för denna vintersäsong. Ett 
nytt avtal med Göteborgs Stad gällande vinterväghållning av Sigrid Engströms Backe har till slut skrivits 
under i februari 2024, då Staden äntligen bestämt vem som har ansvar. Staden hade dock redan visat sin goda 
vilja genom att nyasfaltera cirka halva backen som var i bedrövligt skick. 
 
SVF har under året medverkat i en lantmäteriförrättning för övertagande av de allmänna vägar som 
fortfarande inte hade förts över till SVF inom området Styrsö Höjd. 
 
SVF har under året skött sitt ansvar för dispenshanteringen. Dispenshanteringen är en del av den 
administrativa bördan men medför också ökade direkta inkomster. Av de 850 kr för en normal dispens går 
100 kr som arvode till f.d. styrelsemedlem som kompensation för arbetet med tillverkning och utskick av 
dispenser. Beslut om dispens och fakturering har skötts av styrelsen. 
 
SVF har under 2023 varit aktiv i forumet Styrsö i Samverkan (SiS) och under året varit medlem av och 
medverkat i styrelsen för SSIS, Södra Skärgården i Samverkan. Särskilda ärenden som uppmärksammats 
under året, liksom också under föregående år, fraktfrågan, båttrafiken, Ö-dialogen, mm.  
 
SVF har också medverkat i möten med de andra vägföreningarna i skärgården om hur vi skall svara Staden i 
dess förslag om förändringar i föreningarnas uppgifter och villkor.  
 
Ekonomi 
En stor omställning skedde under året då vägföreningen blev momspliktig. I samband med den lades också 
det ekonomiska uppföljningsarbetet om. Den årliga utdebiteringen har skett till samtliga fastigheter på 
Styrsö, 815 st. om totalt cirka 841 kkr. Vad beträffar övrigt om föreningens ekonomi hänvisas till den 
ekonomiska redogörelsen som också sänds ut till medlemmarna. 
 
STYRELSEN 

http://www.styrsovag.se/
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STYRSÖ	VÄGFÖRENING
EKONOMISK	REDOGÖRELSE	FÖR	ÅR	2023

Resultaträkning
Intäkter
Vägavgi'er 843	402
Kommunalt	bidrag 546	700
Statligt	bidrag 22	095
Nybyggnadsavgi'er 0
ErsäBning	intrång	och	vägunderhåll 143	381
Dispenser 87	560

1	643	138
Kostnader
Asfaltering	och	vägunderhåll 674	737
Vinterväghållning,	sopning	och	slåBer 476	244
AdministraLon,	uBaxering	mm 24	996
Övriga	kostnader 2	015
Styrelsearvode 105	000
Dispenshantering 12	500
Redovisningstjänster 15	203
Sociala	avgi'er 29	700
Föreningsavgi'er 2	375
Bankkostnader/ränteintäkter -7	716
Summa	kostnader 1	335	054
Årets	resultat 308	084

Balansräkning
Tillångar IB	230101 UB	231231
Sparkonto 500	626 506	963
Bankkonto 1	055	376 1	347	139
Fordringar 36	252 129	093

Summa	6llgångar 1	592	254 1	983	195

Skulder	och	eget	kapital
Eget	kapital 1	223	225 1	387	514
KorWrisLga	skulder 145	092 212	966
Personalens	källskaBer 36	368 40	982
Sociala	avgi'er 21	140 29	149
Förutbetalda	avgi'er 2	140 4	500
Årets	resultat 164	289 308	084

1	592	254 1	983	195
Styrsö	mars	2024

FÖRSLAG	TILL	INKOMST	OCH	UTGIFTSSTAT	2024

Resultaträkning
Intäkter
Vägavgi'er 873	200
Kommunalt	bidrag 582	200
Statligt	bidrag 23	600
Nybyggnadsavgi'er 40	000
ErsäBning	intrång	och	vägunderhåll 0
Dispenser 90	000

Summa	intäkter 1	609	000

Kostnader
Asfaltering	och	vägunderhåll 850	000
Vinterväghållning,	sopning	och	slåBer 520	000
AdministraLon,	uBaxering	mm 31	000
Övriga	kostnader 12	900
Styrelsearvode 114	600
Dispenshantering 13	000
Redovisningstjänster 26	000
Sociala	avgi'er 36	000
Föreningsavgi'er 2	500
Bankkostnader/ränteintäkter 3	000

Summa	kostnader 1	609	000

Styrelsen	föreslår	u=axering	med	245	kr/andelstal
För	bostadshus	om	5	andelar	blir	uBaxeringen	1	225	kr.
Totalt	andelstal	för	Styrsö	är	4	526	st.
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Valberedningens förslag till styrelse 2024 för Styrsö Vägförening 

Ordförande: 

Per Wedel – Nyval, tidigare ledamot 

Ledamöter: 

Alex Hirschi 

Karl-Johan Löfqvist -omval 2 år 

Magnus Andreasson 

Maria Cedmert 

Anette Nilsson -nyval 2 år 

Ingela Hamberg – nyval 2 år 

 

Valberedning bestod av: 

Anders Jonasson 

Gustaf Svensson 

Marie Paaske 

 

 

Framställan från styrelsen: 

Nybyggnadsavgift vid privata projekt 
 
Gällande kostnad för slitageersättning av vägnätet vid nybyggnad är 10 000 kr oberoende av 
storlek. 
 
Förslag till ändring: 
 
Byggyta Slitageersättning 
Tillbyggnad  >50 m² bottenplatta/grund 5 000 kr 
Nybyggnad  <150 m² bottenplatta/grund 10 000 kr 
Nybyggnad  >150 m² bottenplatta/grund 15 000 kr 
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Anförande av tillträdande  Ordförande Per Wedel 
 

 
 
Inledningsvis:  
Vägförening är välskött. Utöver Bra vägar har vi Stabil Ekonomi, Ordning på Administrationen och  
Engagerade styrelsemedlemmar 
 
Jag vill börja med att utgå från SVF 4 uppdrag. 
 
1: Förvalta anläggningen – Asfalt, diken, dikesbrunnar och vägren. 
 
Vägbanan/Asfalten fungerar bra genom Vägfogde Karl-Johan. 
Löpande arbete med åtgärder som är avvägda mot behov.  
Akuta åtgärder sker snabbt 
Inga större förändringar på befintligt arbetssätt krävs 
 
Diken / brunnar är tillfredsställande men kan bli bättre. 
Vill förflytta oss från avhjälpande ”rensa när det är översvämning” till mer förbyggande. 
Påbörja arbete med att kartlägga brunnar och diken och sedan ha periodisk besiktning. 
 
Vägren  - är tillfredsställande men det finns sträckor som behöver mer ”slåtter”.  
Här vill jag stärka dialogen med tomtägare och säkerställa god sikt och farbarhet på hela vägbanan.  
 
2: Vinterväghållningen – Skottning, plogning, halkbekämpning och sopning. 
Även det fungerar bra. Kommer alltid att finnas åsikter mer, mindre salt, oftare etc. 
Dock kan ”glömda” sträckor kan bli bättre. (ofta är det mindre stickvägar som ej blir skottade) 
Vi har tagit fram en uppdaterad karta och med hjälp av den styra upphandlingen lite tydligare.  
Specifisera vad som är huvudvägar och hur man tänkt lägga upp sina rutter? 
Positivt är att det finns flera intresserade entreprenörer inför kommande års upphandlingar. 
 
3: Nyanläggning/Anslutningar 
Idag ser jag inget behov av att ansluta nya vägar. Ej heller att det finns behov av större åtgärder 
(utöver asfaltering) av vägarna. 
Det är ofta dyrt och kräver Årsmötesbeslut, så det blir inga överskningar. 
Regelverket med fordonsbredde går hand i hand med bredden på vägarna.  
Tänka på konsekvenser. Bredare fordon → Bredare vägar.  
 
4: Regelverket för andvändningen 
 
Det är SVF som sätter regelverket för hur vår anläggning får användas. 
Vad, Var, Varför och När det får köras kan  SVF bestämma 
Men inte Hur och Krav på fordonen (Hastighet bestäms av Staden & annat av div lagar) 
I och med att vi har bidrag från Göteborgs Stad behöver vi vara avstämda map regelverket. 
 
Det som sliter på våra vägar är den tunga trafiken, Inte cyklar, Mopeder och Golfbilar. 
Tyngd, Längd, Frekvens mm  - Därför har vi Slitageavgifter (Dispenser med avgifter). 
Titta på t.ex. sättningar vid Brattenbackens början, Skäretrakan, vid Styrsöhemmet & Stora Ängen. 
 
För tung trafik vill jag göra en översyn diskutera och återkomma med tankar o förslag. 
Grundidé är att mängd (tyngd frekvens) men också enkelhet skall vara rådande (utan att försvåra för 
byggen). Avgifterna bör vara balanserade mot faktiskt slitage. 
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Dessutom kommer vi att vara mer ifrågasättande av dispensfordon på ön – Typ och antal fordon. 
 
För Lättare fordon (Golfbilar och Mopeder) vill jag ha en skärpning av efterlevnaden av vårt 
gemensamt överenskommna regelverk. 
 
Vi på Ön sätter kulturen. Polisen kan stötta men är inte lösningen. 
”Våra barn/ungdomar gör inte som vi säger, utan vad vi gör” - Hjälm, Alkohol, Lyse och Bromsar. 
 
60% av alla Golfbilar som Parkeras på Bratten avviker på något sätt från vårt regelverk: 
Saknar Reg-skylt, Långa, Breda, Typ av fordon. → Då har inte ens grundläggande 
Trafiksäkerhetsfrågor kontrollerats. t.ex. Har man Försäkring, fungerande lyse, bromsar mm 
 
Vi behöver jobba mer med att Informera, påpeka och samarbeta med Polisen. 
Trafikkontroller är planerade av Polisen under våren/sommaren. Både Mopeder och Golfbilar 
 
Vad gäller Administration & Information 
Jag kommer att fortsätta med Ordförande Har Ordet  
Vi skall se över Utskick och se hur detta kan Digitaliseras och förenklas (t.ex. Kivra?) 
Förenkla och Förtydliga vår hemsida 
 
FRAMTIDSFRÅGOR 
 
Miljö och Klimat 
Vi bör gå i takt med miljöområdet. 
Fossilt kontra Elektrifierat. Är det dags att börja omställningen genom förbud av vissa fossildrivna 
fordonstyper när det finns fullgoda elektriska alternativ. (Mindre buller, trimmning och avgaser) 
Staden – ett föredömme som går över till eldrivna och mindre fordon. 
 
Årsavgifter  
Avgifterna har höjts mycket sedan 2007. Idag har vi en god kassa.  
Jag vill, att när det är möjligt pausar indexuppräkning och hittar en balans mellan slitageavgifter och 
medlemsavgifter som speglar kostnaderna.  
Kan vi spara in något på Vinterväghållningen genom ny upphandling? 
 
Staden 
Vill förändra bidragsmodellen till enskilda vägar – Hot eller möjlighet? 
Vill föra över belysningen på Vägföreningar – Inte önskvärt utan 100 kostnadstäckning. 
Skärgården är exkluderade från detta arbete, men frågan kanske blommar upp om 5 år? 
 
Vad klarar vägarna 
Vi har sett nybyggnationer av områden och fler Detaljplansarbeten pågår. SVF behöver aktivt delta i 
utreda och påverka så att vissa sträcker inte blir överbelastade och vi behöver vidta stora åtgärder. 
 
Per Wedel 
2024-03-23 
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Besöksadress Öppettider Postadress E-post 
Birger Jarls torg 13 måndag–fredag 

09:00–12:00 
13:00–16:00 

Box 2293 
103 17 Stockholm 

hogstaforvaltningsdomstolen@dom.se 

Telefon Webbplats 
08-561 676 00 www.hogstaforvaltningsdomstolen.se 

 

 Mål nr 
 1536-23 
 
 
 
meddelad i Stockholm den 20 februari 2024 
 
KLAGANDE OCH MOTPART 
Kärrbackstrands Samfällighetsförening, 717901-8663 
  
Ombud: Martin Jacobsson och Erik Karlsson 
Grant Thornton Sweden AB 
Box 7623 
103 94 Stockholm 
 
MOTPART OCH KLAGANDE 
Skatteverket 
171 94 Solna 
 
ÖVERKLAGAT AVGÖRANDE 
Skatterättsnämndens beslut den 21 februari 2023 i ärende dnr 74-22/I 
 
SAKEN 
Förhandsbesked om mervärdesskatt 
 
___________________ 
 

HÖGSTA FÖRVALTNINGSDOMSTOLENS AVGÖRANDE 

 

Högsta förvaltningsdomstolen avslår yrkandet om att förhandsavgörande ska 

inhämtas från EU-domstolen. 

 

Högsta förvaltningsdomstolen ändrar Skatterättsnämndens förhandsbesked och 

förklarar att bidrag som Kärrbackstrands Samfällighetsförening uttaxerar av 

sina medlemmar inte avser en transaktion som är föremål för mervärdesskatt. 
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BAKGRUND 

 

1. En vara som levereras och en tjänst som tillhandahålls av en beskattningsbar 

person mot ersättning ska som regel vara föremål för mervärdesskatt. Det här 

målet gäller frågan hur de bidrag som en samfällighetsförening uttaxerar av 

sina medlemmar ska behandlas i mervärdesskattehänseende. 

 

2. En gemensamhetsanläggning är en anläggning som är gemensam för flera 

fastigheter och som inrättats för att tillgodose ett ändamål av stadigvarande 

betydelse för dem. Anläggningen hör till de fastigheter som deltar i den och för 

anläggningens utförande och drift utgör de deltagande fastigheterna en 

samfällighet.  

 

3. En gemensamhetsanläggning kan förvaltas av en samfällighetsförening som 

fastighetsägarna är medlemmar i. Även om anläggningen förvaltas av en 

samfällighetsförening är det fastighetsägarna som är ansvariga för den. 

Grunderna för fördelning av kostnaderna för gemensamhetsanläggningens 

utförande och drift fastställs genom att varje fastighet ges ett andelstal vid 

förrättningen där anläggningen inrättas. Om en samfällighetsförenings behov 

av medel inte täcks på annat sätt ska bidrag i pengar uttaxeras av medlem-

marna.  

 

4. Kärrbackstrands Samfällighetsförening förvaltar en gemensamhetsanläggning 

som består av vägar med tillhörande väganordningar. För att få veta om bidrag 

som uttaxeras av medlemmarna ska beläggas med mervärdesskatt ansökte 

samfällighetsföreningen om förhandsbesked och frågade om den bedriver 

ekonomisk verksamhet i egenskap av beskattningsbar person och om 

uttaxerade bidrag för drift och upprustning av gemensamhetsanläggningen 

utgör ersättning för leverans av varor eller tillhandahållande av tjänster i 

mervärdesskattehänseende.  
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5. Skatterättsnämnden fann att samfällighetsföreningen genom den i ansökan 

beskrivna verksamheten får anses bedriva ekonomisk verksamhet i egenskap 

av beskattningsbar person och tillhandahålla tjänster mot ersättning till sina 

medlemmar.  

 

YRKANDEN M.M. 

 

6. Kärrbackstrands Samfällighetsförening yrkar att Högsta förvaltningsdomstolen 

ska ändra Skatterättsnämndens förhandsbesked och förklara att föreningen inte 

omsätter varor eller tjänster i egenskap av beskattningsbar person när 

föreningens kostnader för gemensamhetsanläggningen fördelas mellan 

föreningens medlemmar genom uttaxering. Samfällighetsföreningen yrkar 

vidare att Högsta förvaltningsdomstolen ska inhämta ett förhandsavgörande 

från EU-domstolen. 

 

7. Skatteverket yrkar att Högsta förvaltningsdomstolen ska fastställa förhands-

beskedet.  

 

SKÄLEN FÖR AVGÖRANDET 

 

Frågan i målet 

 

8. Frågan i målet är om bidrag som uttaxeras av medlemmarna i en samfällighets-

förening avser en transaktion som är föremål för mervärdesskatt. 

 

Rättslig reglering m.m. 

 

Mervärdesskatt 

 

9. Enligt 1 kap. 1 § första stycket 1 mervärdesskattelagen (1994:200) ska mer-

värdesskatt betalas vid sådan omsättning inom landet av varor eller tjänster 
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som är skattepliktig och görs av en beskattningsbar person i denna egenskap. 

Med omsättning av vara förstås enligt 2 kap. 1 § första stycket 1 att en vara 

överlåts mot ersättning och med omsättning av tjänst förstås enligt tredje 

stycket 1 att en tjänst mot ersättning utförs, överlåts eller på annat sätt till-

handahålls någon. 

 

10. Sedan Skatterättsnämnden meddelade sitt beslut har 1994 års mervärdesskatte-

lag upphävts och ersatts av mervärdesskattelagen (2023:200) som trädde i kraft 

den 1 juli 2023. Av övergångsbestämmelserna följer att den nya lagen – med 

undantag för vissa här inte aktuella situationer – gäller för förhållanden som 

hänför sig till tiden från och med ikraftträdandet. Av 3 kap. 1 § 1 och 3 i den 

lagen framgår att leverans av varor och tillhandahållande av tjänster mot 

ersättning som görs inom landet av en beskattningsbar person som agerar i 

denna egenskap är transaktioner som är föremål för mervärdesskatt.  

 

11. Bestämmelserna har sin motsvarighet i artiklarna 2.1 a och 2.1 c i mervärdes-

skattedirektivet (2006/112/EG). 

 

Samfälligheter 

 

12. En gemensamhetsanläggning kan enligt 1 § första stycket och 4 § första stycket 

anläggningslagen (1973:1149) inrättas vid förrättning hos lantmäterimyndighet 

för att tillgodose ändamål av stadigvarande betydelse för flera fastigheter. 

 

13. Av 14 § första stycket framgår att en gemensamhetsanläggning och rätt till 

utrymme är samfällda för de fastigheter som deltar i anläggningen. Av andra 

stycket framgår att de deltagande fastigheterna utgör en särskild samfällighet 

för anläggningens utförande och drift. 

 

14. I 15 § första stycket föreskrivs att grunderna för fördelning av kostnaderna för 

en gemensamhetsanläggnings utförande fastställs vid förrättningen. För varje 
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fastighet anges andelstal, som bestäms efter vad som är skäligt med hänsyn 

främst till den nytta som fastigheten har av anläggningen.  

 

15. Enligt 15 § andra stycket första meningen fastställs andelstal även i fråga om 

kostnaderna för anläggningens drift. Sådant andelstal bestäms enligt andra 

meningen efter vad som är skäligt med hänsyn främst till den omfattning i 

vilken fastigheten beräknas använda anläggningen. Av tredje meningen fram-

går att om det är lämpligt, kan det föreskrivas att kostnaderna i första hand ska 

fördelas genom att avgifter tas ut för anläggningens utnyttjande.  

 

16. En samfällighet kan enligt 4 § lagen (1973:1150) om förvaltning av samfällig-

heter förvaltas av en särskilt bildad samfällighetsförening. Av 1 § andra stycket 

och 17 § följer att ägarna till de fastigheter som utgör samfälligheten är med-

lemmar i föreningen. Föreningens ändamål är enligt 18 § att förvalta samfällig-

heten och föreningen får inte driva verksamhet som är främmande för det 

ändamålet. 

 

17. I 40 § föreskrivs att om en samfällighetsförenings medelsbehov inte täcks på 

annat sätt, ska bidrag i pengar uttaxeras av medlemmarna. Uttaxering sker 

enligt 42 § första och andra styckena som regel i enlighet med en av styrelsen 

upprättad och på föreningsstämma framlagd debiteringslängd av vilken 

framgår det belopp som uttaxeras, vad som belöper på varje medlem och när 

betalning ska ske.  

 

Högsta förvaltningsdomstolens bedömning 

 

18. Den unionsrättsliga reglering som aktualiseras har redan tolkats av EU-

domstolen och domstolens praxis ger tillräcklig vägledning för att avgöra 

målet. Det saknas därför anledning att hämta in ett förhandsavgörande. 
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19. En förutsättning för att bidrag som uttaxeras av medlemmarna i Kärrback-

strands Samfällighetsförening ska beläggas med mervärdesskatt är att bidragen 

kan anses utgöra ersättning för leverans av varor eller tillhandahållande av 

tjänster. 

  

20. Högsta förvaltningsdomstolen har tidigare bedömt att en samfällighetsförening 

som i enlighet med sitt ändamål genomför en uppgift som endast tillgodoser 

deltagande fastigheters behov inte kan anses omsätta en vara eller tjänst i 

mervärdesskatterättslig mening (se RÅ83 1:26 och RÅ 1986 not. 675). Det 

synsättet bekräftas också indirekt i rättsfallet HFD 2015 ref. 54 (jfr även 

RÅ 2002 ref. 13 och HFD 2011 not. 75).  

 

21. Skatteverket gör emellertid gällande att rättsläget som etablerats genom Högsta 

förvaltningsdomstolens tidigare avgöranden inte längre kan upprätthållas med 

hänsyn till rättsutvecklingen hos EU-domstolen. Skatteverket pekar bl.a. på 

rättsfallet WEG Tevesstraße (C-449/19, EU:C:2020:1038) och den praxis som 

det hänvisas till i den domen.  

 

22. I det avgörandet bedömde EU-domstolen att en transaktion som bestod i en 

leverans av värme från en sammanslutning av bostadsägare till en medlem mot 

ersättning, utgjorde en leverans av en vara som i princip är föremål för 

mervärdesskatt i den mening som avses i artikel 2.1 a i mervärdesskatte-

direktivet (punkt 38). Av domen framgår att domstolen utgick från att varje 

medlem betalade för sin egen konsumtion av värme enligt medlemmens 

individuella mätare (punkt 28).  

 

23. Av ansökan om förhandsbesked framgår att de uttaxeringar som Kärrback-

strands Samfällighetsförening avser att göra av sina medlemmar för kostnader 

för drift och upprustning av gemensamhetsanläggningen baseras på de 

andelstal som fastställts vid förrättningen då anläggningen inrättades. Det är 

alltså fråga om uttaxeringar som sker med stöd av 40 § lagen om förvaltning av  
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samfälligheter och avser kostnader fördelade efter andelstal enligt 15 § andra 

stycket första och andra meningarna anläggningslagen. Som framgår av 

punkt 15 innebär det att kostnaderna fördelas efter vad som är skäligt med 

hänsyn främst till den omfattning i vilken fastigheten beräknas använda 

anläggningen, till skillnad från när kostnaderna fördelas enligt tredje meningen 

genom att avgifter tas ut för anläggningens utnyttjande. 

 

24. I förarbetena till 40 § lagen om förvaltning av samfälligheter konstateras att 

den paragrafen behandlar frågan om medlemmarnas bidragsskyldighet till en 

samfällighetsförening. Det uttalas vidare att avgifter för ett utnyttjande av en 

gemensamhetsanläggning, som delägare har att erlägga enligt 15 § andra 

stycket tredje meningen anläggningslagen, ska betraktas som inkomster vid 

upprättande av stat för föreningen. De ska inte uttaxeras i den ordning som 

anges i 40 § och följande paragrafer (prop. 1973:160 s. 431 f.). 

  

25. Sådana uttaxeringar som det är fråga om i målet grundar sig alltså inte på – och 

har inte någon koppling till – att anläggningen utnyttjas av någon enskild 

medlem, utan sker för att samfällighetsföreningens medlemmar ska uppfylla 

sin gemensamma skyldighet att bidra till finansieringen av gemensamhets-

anläggningen. De bidrag som uttaxeras kan därför inte anses utgöra ersättning 

för leverans av varor eller tillhandahållande av tjänster från föreningen till 

medlemmarna. 

 

26. Varken rättsfallet WEG Tevesstraße eller den praxis i övrigt som har utvecklats 

av EU-domstolen utgör därmed skäl att när det gäller uttaxering av bidrag 

frångå det rättsläge som har etablerats genom Högsta förvaltningsdomstolens 

tidigare avgöranden. 
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27. Av det sagda följer att bidrag som uttaxeras av medlemmarna i Kärrback-

strands Samfällighetsförening för driften av föreningens gemensamhets- 

anläggning inte avser en transaktion som är föremål för mervärdesskatt. 

 

 

 
_______________________ _______________________ 

 

 

_______________________ _______________________ 

 

 

_______________________ 

 

 

I avgörandet har deltagit justitieråden Margit Knutsson, Kristina Ståhl, 

Inga-Lill Askersjö, Mats Anderson och Martin Nilsson. 

 

Föredragande har varit justitiesekreteraren Sofia Karlsson Wramsmyr. 

 



Inte moms för samfällighetsföreningar enligt Högsta förvaltningsdomstolen – 
Skatteverket hade fel 
Högsta förvaltningsdomstolen anser i fyra domar att samfällighetsföreningar inte ska ta ut moms vid 
uttaxering av bidrag till sina medlemmar. Två av domarna avser förvaltning av vägsamfälligheter som 
REV drivit för sina medlemmar. Domstolen ändrar därmed Skatterättsnämndens förhandsbesked och 
underkänner Skatteverkets uppfattning. Detta är helt i linje med REV:s bedömning sedan Skatteverket 
publicerade sitt ställningstagande 2022. 

Högsta förvaltningsdomstolen anser alltså att uttaxering av bidrag till medlemmarna enligt fastställda 
andelstal, för utförande och drift av gemensamhetsanläggningen, inte utgör ersättning för leverans av 
varor eller tillhandahållande av tjänster från samfällighetsföreningen till medlemmarna. Någon moms 
ska därmed inte tas ut på uttaxerade belopp.  

De uttaxeringar som bedömdes av domstolen var uttaxeringar av bidrag som sker med stöd av 40 § lagen 
om förvaltning av samfälligheter och avser kostnader fördelade enligt andelstal enligt 15 § andra stycket 
första och andra meningarna anläggningslagen.  

Till skillnad från Skatteverket menade Högsta förvaltningsdomstolen att senare praxis från EU-
domstolen inte medförde att tidigare praxis och bedömningar från Högsta förvaltningsdomstolen måste 
ändras. Domstolen fann alltså att Skatteverket inte haft fog för sin uppfattning i sitt ställningstagande 
från början av 2022. 

Se närmare bilagda domar från Högsta förvaltningsdomstolen som REV har drivit för sina medlemmar.  

Genom domarna har i princip fastställts att momsen fortsatt ska hanteras på samma sätt som gällde före 
Skatteverket meddelade sitt ställningstagande för två år sedan.  

Samfällighetsföreningar som endast uttaxerar bidrag till medlemmar enligt fastställda andelstal, för 
utförande och drift av gemensamhetsanläggningen, ska framöver inte vara registrerade för moms. Det 
bör noteras att vissa samfällighetsföreningar kan behöva vara momsregistrerade och redovisa moms, t.ex. 
när varor/tjänster tillhandahålls icke medlemmar eller medlemmar enligt särskilda individuella avtal.  

Vi rekommenderar att de föreningar som endast uttaxerar bidrag till medlemmar enligt fastställda 
andelstal, för utförande och drift av gemensamhetsanläggningen, från och med nu inte debiterar samt 
redovisar moms och ej heller drar av ingående moms.  

Föreningar som även säljer varor och tillhandahåller tjänster till icke medlemmar eller medlemmar enligt 
särskilda individuella avtal bör utreda om de ska ha kvar sin momsregistrering. 

Tidigare deklarerad utgående och ingående moms ska rättas enligt momslagens regler. För att korrigera 
tidigare deklarerad utgående moms krävs normalt att kreditnota  utfärdas. Redovisning av krediterad 
moms sker i den redovisningsperiod då den utfärdas.   

Vi förväntar oss att Skatteverket inom kort publicerar information med instruktioner kring hur 
samfällighetsföreningar ska hantera momsen samt hur alla drabbade ska hantera avregistreringar och 
rättelser av tidigare inlämnade momsdeklarationer. Så fort vi vet mer kommer ytterligare information att 
läggas ut på hemsidan.  

Vi rekommenderar att våra medlemmar avvaktar med själva avregistreringen från moms och rättelser av 
tidigare momsdeklarationer tills Skatteverket har återkommit med sin information. Vi hoppas att 
Skatteverket intar en pragmatisk och förenklad hållning på hur momsen nu ska hanteras och rättas i 
landets alla samfällighetsföreningar.   
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